

PRAYERS

Mr. Clarke (Vancouver Quadra), from the Standing Committee on Public Accounts, presented the Fourth Report of the Committee, which is as follows:

1. In accordance with its permanent Order of Reference contained in the Standing Orders of the House of Commons, your Committee has considered the Report of the Auditor General of Canada to the House of Commons for the fiscal year ended March 31, 1979 and, in particular, Chapter 8 on the Control and Accountability of Crown Corporations.

Introduction

2. Your Committee heard testimony on the desirability of comprehensive auditing in Crown corporations.

3. The co-operation of the witnesses who appeared before your Committee is acknowledged and appreciated.

Summary of Recommendations

4. Your committee recommends:

(a) that the Government introduce legislation which would authorize the Auditor General to put into effect a program of comprehensive auditing in wholly-owned Crown corporations (see paragraph 12 of this Report); and

(b) that the decision to conduct a comprehensive audit be based on the results of a preliminary survey and be concurred in by the corporation's Board of Directors (see paragraph 13 of this Report).

Analysis of Testimony

5. The Auditor General of Canada emphasized two issues in his overview of the subject of comprehensive auditing of Crown corporations. These issues were identified as the ownership issue and the reporting issue. Ownership has reference to the principle of Crown control with the implication that to the extent there is the connection to and dependency on the public purse, to that same extent there must be in place a system of value-for-money or comprehensive auditing so as to ensure that the corporations operate with due regard for economy, efficiency and effectiveness. Reporting has reference to the principles set out in the *Financial Administration Act*, which, in Section 77(1) stipulates that:

"...the auditor shall call attention to any other matter falling within the scope of his examination that in his opinion should be brought to the attention of Parliament."

6. The Auditor General stated that present legislation does not authorize comprehensive auditing in Crown corporations.

7. The Auditor General noted that commercially-oriented Crown corporations should be included in the comprehensive audit program because of the all-inclusiveness of the ownership principle and in order to assure management of the adequacy of the financial management and reporting procedures they already have in place. He gave assurances that

PRIÈRE

M. Clarke (Vancouver Quadra), du Comité permanent des comptes publics, présente le quatrième rapport de ce Comité, dont voici le texte:

1. Conformément à son Ordre de renvoi permanent contenu dans le Règlement de la Chambre des communes, le Comité a étudié le Rapport du Vérificateur général du Canada à la Chambre des communes pour l'année financière terminée le 31 mars 1979 et, en particulier, le chapitre 8: Contrôle et imputabilité des sociétés de la Couronne.

Introduction

2. Le Comité a entendu des témoignages sur l'opportunité d'effectuer une vérification intégrée des sociétés de la Couronne.

3. Le Comité remercie les témoins de leur collaboration.

Résumé des recommandations

4. Le Comité recommande:

(a) que le gouvernement présente une loi autorisant le Vérificateur général à mettre en oeuvre un programme de vérification intégrée des sociétés de la Couronne en propriété exclusive (voir le paragraphe 12 du présent rapport); et

(b) que la décision d'effectuer une vérification intégrée repose sur les conclusions d'une étude préliminaire, et que cette décision soit acceptée par le conseil d'administration de la Société (voir le paragraphe 13 du présent rapport).

Analyse des témoignages

5. Le Vérificateur général du Canada attire l'attention sur deux sujets dans son rapport concernant la vérification intégrée des sociétés de la Couronne: le droit de propriété et les rapports. La question du droit de propriété repose sur le principe du contrôle de la Couronne; en effet, dans la mesure où les sociétés sont à charge du trésor public, il faut un système de vérification de la valeur reçue en biens et services en contrepartie de l'argent dépensé ou un système de vérification intégrée pour veiller à ce que les sociétés de la Couronne soient exploitées avec économie, efficacité et efficacité. La question des rapports est liée aux principes énoncés dans la *Loi sur l'administration financière* dont le paragraphe 77 (1) stipule entre autres:

«...(le vérificateur) doit signaler toute autre matière qui rentre dans le cadre de son examen et qui, d'après lui, devrait être portée à l'attention du Parlement.»

6. Le Vérificateur général a fait remarquer que la loi présentement en vigueur n'autorise pas la vérification intégrée des sociétés de la Couronne.

7. Le Vérificateur général a fait valoir que les sociétés de la Couronne à vocation commerciale devraient être comprises dans le programme de vérification intégrée compte tenu du principe d'application universelle du droit de propriété et pour permettre de vérifier l'efficacité de la gestion financière et des modalités de rapport déjà en place. Il a donné l'assurance que